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FIRST RECORDS OF TIBELLUS UTOTCHKINI (ARANEAE: 
PHILODROMIDAE) FROM ROMANIA AND MOLDOVA 

 
Tibellus utotchkini Ponomarev, 2008 (Araneae: Philodromidae) was described 

by Alexander Ponomarev in 2008 and was named in memory of the famous 
Soviet arachnologist A. S. Utochkin. The female holotype was collected from the 
plants of Phragmites australis on the territory of Kalmykia Republic in the Volga 
River delta (Russian Federation) [3]. 

Later this species was recorded from other territories of the European part of the 
Russian Federation: 1 ♀, Rostov Region (Azov District, Rogozhkino Village), 1 ♀ 
Krasnodar Territory (Anapa District, vicinity of Bol’shoi Utrish Village), 1 ♂ 
Dagestan Republic (Tarumovskiy District, Nordovyi Isl.) [4; 5]. Thus, all four listed 
localities are in close proximity to the Caspian, Azov and Black seas, of which the 
first two localities are in the deltas of the Volga and the Don rivers respectively. 

In this report we present the new data on this species recorded for the first 
time from Romania and Moldova. 

In Romania the species was collected in the Danube River delta, close to Letea 
Village in 2012 (the description of the locality is available in [2]). Only one female 
was found in May, captured by sweep net in mixed vegetation at the edge of a canal. 

Within the project of reidentification of A. Roșca spider collection deposited 
in the «Grigore Antipa» National Museum of Natural History (Bucharest) [1] in 
December, 2013 we verified Araneidae, Xysticidae, Philodromidae spiders. 
Among the 296 specimens, which were labeled in the collection belonging to 
Xysticidae we found 1 ♂ and 2 ♀ of T. utotchkini. The material was collected by 
A. Roșca 18.08.1937 in Kishinev (Moldova) and was erroneously determined in 
the collection as T. oblongus (Walckenaer, 1802). 

So far six localities of T. utotchkini on the territories of Russian Federation, 
Romania and Moldova are known including our records. The species is rare and 
probably has a Ponto-Caspian distribution. 
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МИРМЕКОКОМПЛЕКСЫ ТЕРРИТОРИЙ КРИВОРОЖЬЯ 
 
Современное Криворожье характеризуется рядом экологических проб-

лем, среди которых следует указать техногенную трансформацию значи-
тельных территорий, деградацию растительного покрова и фауны, деструк-
цию почвенного покрова и значительную антропогенную нагрузку на вод-
ную и воздушную сферы. В связи с высоким уровнем трансформации зе-
мель современное состояние животного мира мало напоминает фауну преж-
них степей. Степные виды, которые еще сохранились, приспособились к 
существованию в условиях антропогенно-измененных территорий, а также 
встречаются на островных участках степи или находят пристанище в 
балочных системах, являющихся резерватами степной зоны. 

Муравьи (Hymenoptera, Formicidae) – одна из доминирующих групп в 
большинстве наземных биоценозов. Их роль сложна и многообразна: му-
равьи стимулируют почвообразовательные процессы, способствуют разру-
шению и переработке древесины [1], расселению семян, а в ряде случаев и 
опылению растений [4], выступают важным фактором, регулирующим 
численность вредителей [2] и др. 

Сбор материала проводился в 1996–2012 гг. маршрутным методом и на 
площадках. Площадки (пл.) обобщены и объединены по основным терри-
ториям Криворожья: 1 – природные ценозы подзоны северных степей; 2 – 
природные ценозы подзоны средних степей; 3 – антропогенно-измененные 
ценозы подзоны северных степей;  4 – техногенные системы  Северного  Кри- 
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